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La Junta Central d’Usuaris de l’aqüífer 
de Carme-Capellades (JCUACC) 
és una Corporació de Dret Públic 
emparada per la legislació d’Aigües 
vigent i tutelada per l’Agència 
Catalana de l’Aigua.

La JCUACC agrupa els usuaris, 
propietaris i regants que tenen dret a 
l’aprofitament d’aigües subterrànies, 
estant representades les activitats 
d’abastament, industrial i agrícola.

L’àmbit territorial de les seves 
competències correspon als aqüífers 
carbonatats del Carme-Capellades 
delimitats al Decret 328/1988, d’11 
d’octubre. L’abast de la superfície és 
d’uns 160 km².

La JCUACC es va constituir l’any 2003.
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Ja ha passat mig any des que el primer 
número d’aquesta revista va veure la 
llum i, mig any més tard, la situació con-
tinua sent molt complicada.

Durant aquest temps, s’han establert 
mesures i s’han esgrimit esforços per 
reduir l’extracció d’aigua de l’aqüífer i 
regular-ne el consum. Aquestes accions 
van aturar, inicialment, la progressiva 
disminució del nivell de la massa d’aigua 
esperant que les pluges de la tardor res-
tituïssin, en part, el greu episodi derivat 
d’un 2022 extremadament sec.

En aquest sentit, fa poc que ha co-
mençat l’hivern i les pluges no han 
arribat de la manera esperada o, dit 
d’una altra forma, l’aigua que ha caigut a 
la nostra zona ha estat del tot insuficient 
per revertir la situació. Continuem 
ancorats al mateix lloc, amb els embas-
saments a mínims històrics i altres zones 
del país sumant-se a l’alerta per l’estat 
de les seves masses d’aigua. Fa esfereir 
veure, durant tant temps, alguns trams 
de la Riera de Carme totalment secs.

Davant d’aquest panorama, què podem 
fer?. Per una banda, encomanar-nos a 
la providència o esperar que el cicle de 
l’aigua reprengui, en breu, el seu curs 
natural i que les precipitacions arribin 
ben aviat i de forma quantiosa.

Per altra banda, continuar fent peda-
gogia i pensar que la divulgació de tot 
allò que té a veure amb l’aqüífer serà 
positiu per sensibilitzar la ciutadania, en 
pro de la seva preservació, i per tal de 
conscienciar-la que aquest recurs tan 
preuat està amenaçat i en hores baixes i 
que només un bon ús del recurs, amb la 
implementació d’estratègies concretes, 
pot donar l’embranzida necessària per 
sortir-nos d’aquesta delicada situació.

I aquest és precisament l’objectiu de 
la revista i d’aquest segon número que 
presentem, el qual, seguint el fil conduc-
tor del primer, s’endinsa en la singulari-
tat de l’entorn que compren l’àmbit de 
l’aqüífer Carme-Capellades.

editorial
Tanto río que va al mar / donde no hace falta 
el agua / tantos campos que se secan / tantos 
cuerpos que abrazar*
*Tanto río que va al mar. Poema de Miguel Hernández

Salvador Vives
Alcalde de Capellades 

Marc Sánchez
Alcalde de Carme 

Des de la JCUACC 
estem convençuts 
que aquesta 
revista serà una 
eina pedagògica 
fonamental per 
visualitzar l’aqüífer 
i per prendre 
consciència de 
la seva delicada 
situació.

Objectius
immediats
Resoldre els problemes derivats de la 
sobreexplotació i la contaminació en 
les aigües superficials i subterrànies 
compreses en el territori de la Junta, 
amb actuacions encaminades a la 
utilització racional dels recursos i a 
evitar la seva contaminació.

Evitar i, si s’escau, resoldre les 
qüestions o litigis entre els usuaris.

Gestionar directament els interessos 
comuns de l’aprofitament de les 
aigües i la seva policia.

Informar, a iniciativa pròpia, a petició 
de l’Organisme de Conca o d’altres 
Òrgans i Ens de l’Administració 
Autonòmica, Central o Local, en els 
Expedients que afectin les aigües 
concedides, en els d’obra o en 
els referents a sol·licitud de noves 
concessions.
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El 28 de juny de 2022 al Museu paperer de capellades es va posar en martxa la sala de 
videomaping 3D de l’aqüífer i es va presentar el nº1 de la revista “aqüífer”

  Inauguració de l’espai 
“Aqüífer Carme-Capellades”

NOTICIA

El 23 de maig de 2019 es va signar 
el Conveni de Col·laboració entre els 
Presidents del Museu Molí Paperer de 
Capellades i la Junta Central d’Usua-
ris de l’Aqüífer Carme-Capellades, 
en virtut del qual ambdues parts es 
comprometien a treballar conjunta-
ment per promoure un espai en el 
què es transmetés la feina de la Junta 
Central per sensibilitzar a la població 
de la importància de l’aigua al nostre 
territori, i es posés en valor la neces-
sitat de protegir la massa d’aigua del 
Carme-Capellades. 

Fruit d’aquella llavor i després de 3 
anys de treball i després de 2 anys de 
Pandèmia provocada per la COVID-19, 
el proppassat dimarts 28 de juny es 
van celebrar al Museu Molí Paperer de 
Capellades dos esdeveniments impor-
tants per la promoció i divulgació de 
les tasques que es realitzen des de la 
Junta Central de l’Aqüífer Carme-Ca-
pellades, en ares a que els municipis i 
els habitants del seu àmbit puguin te-
nir un major coneixement i una millor 
conscienciació de la importància de 
l’aigua al nostre territori. 

Per una banda es va inaugurar 
l’espai de “l’Aqüífer Carme-Ca-
pellades”, consistent en un nou 
espai audiovisual permanent 
en el Museu Molí Paperer de 
Capellades,  una projecció 
en format mapping sobre la 
maqueta en tres dimensions 
de l’interior i la superfície de 
l’aqüífer Carme-Capellades. 
Aquest espai fix suposarà la 
primera experiència a Catalun-

ya de difusió i divulgació 
del que és un aqüífer, i 

la importància de rea-
litzar una bona gestió 
pel seu territori.

En el mateix acte, es va pre-
sentar el primer número de la 
Revista “l’Aqüífer Carme-Cape-
llades”, una revista que neix amb 
la intenció d’explicar i donar 
a conèixer les persones, els 
pobles, els paisatges, els racons, 
les accions... que aquesta massa 
d’aigua nodreix, i que s’editarà 
amb una periodicitat semestral.
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El mateix espai s’aprofitarà per 
reproduïr atres projeccions com 
“Els molins paperers de l’Anoia”

NOTICIA

5

L’acte va comptar amb la participació 
dels alcaldes del territori, usuaris de 
l’àmbit de la JCUACC, representants 
de l’Agència Catalana de l’Aigua i 
d’altres Comunitats de les Conques 
Internes i la directora del Museu, 
Victòria Rabal, que va fer la presentació 
de l’acte. El President de la JCUACC, 
Marc Sánchez, i la Sra. Victòria Rabal 
van explicar com va sortir la idea de 
treballar en aquest espai, i finalment es 
va tancar l’acte amb l’alcalde de Cape-
llades, Salvador Vives, per agrair tota 
la feina feta des de les diferents parts 
i remarcant la necessitat de fer difusió 
de tot el treball que s’hi està fent.

L’Agència Catalana de l’Aigua, en la 
seva compte de Twitter, va destacar 
la rellevància de l’acte i la visualitza-
ció de la importància dels aqüífers 
en la gestió de l’aigua.

Des de la Junta Central de l’Aqüífer 
Carme-Capellades volem animar a la 
gent del nostre territori i de Catalunya, 
a conèixer, visitar i participar aquests 
dos projectes que sense dubte ajuda-
ran a posar en valor al nostre aqüífer, i 
cuidar un bé preciós cada vegada més 
escàs com és l’aigua. Animeu-vos i pre-
pareu-vos per viure l’aqüífer a través 
d’una experiència immersiva!!!
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Al llarg d’aquesta cornisa la caiguda d’aigua va 
formar també un conjunt considerable de balmes, 
cornises o capellons sota els quals varen establir els 
seus hàbitats nombrosos grups humans prehistòrics. 
D’entre totes aquestes ocupacions, destaca per la 
seva gran importància el jaciment de l’Abric Romaní.

Fou descobert el dia 9 d’agost de l’any 1909 per l’in-
dustrial paperer capelladí Amador Romaní i Guerra 
qui, primer amb el suport i la direcció científica de 
l’Institut d’Estudis Catalans i després pel seu propi 
compte, va desenvolupar una sèrie de campanyes 
d’excavació que constitueixen la primera fase d’in-
tervenció al jaciment.

Després d’altres intervencions més o menys puntuals 
de finals dels anys cinquanta i inicis dels seixanta, 
l’any 1983 es reprèn l’excavació del jaciment, recerca 
que es continua desenvolupant actualment amb les 
tècniques més avançades de l’arqueologia prehis-
tòrica, i amb la direcció del Dr. Eudald Carbonell, 
Catedràtic de Prehistòria de la Universitat Rovira i 
Virgili i investigador de IPHES-CERCA.

Des de l’inici, l’Eudald Carbonell i el seu equip 
tenien l’objectiu d’executar un estudi paleoetnoar-
queològic de les poblacions neandertals. Per això, 
des del primer moment i en tots els jaciments es va 
instituir que s’excavarien els nivells en extensió, fet 
que ha fet especial l’Abric Romaní, ja que es tracta 
de gairebé 300 m² de superfície.

Raül Bartrolí, Palmira Saladié, M. Gema 
Chacón, Josep Vallverdú i Eudald Carbonell
Institut Català de Paleoecologia Humana i 
Evolució Social

ARTICLE

  Jaciment arqueològic neandertal 
  de l’Abric  Romaní de Capellades. 
  Foto NEAN-PCC 

  Cinglera del Capelló  il·luminada.
  Foto NEAN-PCC 

L’Abric Romaní (Capellades, Anoia) és 
un jaciment arqueològic del paleolític. 
Geològicament, és una balma que s’obre 
a l’espai que es coneix com a Cinglera 
del Capelló, un massís travertínic  d’un 
km de llargada i d’uns 40 metres de 
potència mitjana format per l’acció 
d’aigües carbonatades que fossilitzaren 
colònies vegetals.  

L’Abric Romaní: un lloc 
excepcional per conèixer 
la vida dels neandertals
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  Treballs d’excavació d’Amador Romaní l’any 1909. 
  Foto Arxiu MMPC

L’excavació completa s’ha dirigit a 
esgrimir les pautes ocupacionals del 
jaciment al llarg de milers d’anys. 
A més, el ritme de sedimentació 
d’aquest jaciment (0,6 m cada mil 
anys) el converteix en un jaciment 
amb una resolució temporal i espacial 
excepcional per a l’estudi de l’orga-
nització de la superfície d’ocupació i 
els tipus d’assentament que trobem. 
A través de les analogies amb els 
campaments de caçadors-recol·lec-
tors contemporanis s’han identificat 
ocupacions llargues o estacionals, que 
probablement van durar uns mesos, i 
en que el nombre d’ocupants era ele-
vat, en nombres similars als dels grups 
caçadors-recol·lectors actuals. 

Altres ocupacions són més esporàdi-
ques o expeditives, potser parades 
intermèdies en els viatges realitzats a 
la recerca de recursos, majoritàriament 
per a la cacera d’animals. Aquestes 
ocupacions funcionals probablement 
van ser de menys individus (entre 8 i 
12) i pocs dies. La taxa sedimentària i 
la bona conservació pol·línica també 
han proporcionat dades valuoses per 
a la reconstrucció paleoambiental i 
la seva relació amb les ocupacions 
humanes del jaciment. 

A l’Abric Romaní, a més del nombrós 
conjunt d’eines lítiques i d’ossos de 
fauna recuperats, destaquen dos tipus 
de registres singulars: el material 
llenyós o fustes i les evidències de 
llars de foc. La conservació de car-
bons indica que es van explotar els 
boscos propers, d’on es va seleccionar 
majoritàriament el pi silvestre. Però 
al mateix temps trobem empremtes 
de restes de majors proporcions, que 
han quedat en forma de negatius a 

la roca. Moltes pertanyen a feixos de 
llenya. Però també comptem amb 
diverses peces treballades per al seu 
ús probablement domèstic, com ara 
pals cavadors, safates i trípodes per 
penjar carn damunt del foc, que són 
excepcionals dins del registre mun-
dial. Actualment s’està excavant el ni-
vell R i en el què els negatius de fusta 
també són abundants, i s’està avaluant 
la possibilitat de l’existència de més 
elements transformats en eines.

  Treballs d’excavació arqueològica    
  de l’IPHES-CERCA a l’Abric Romaní. 
  Foto NEAN-PCC 
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Apareix el neandertal de l’Abric 
Romaní durant la 40ena 
campanya d’excavació

La campanya d’excavacions d’agost de 
2022 al jaciment de l’Abric Romaní es 
tancava amb un descobriment excep-
cional. Es tracta de les primeres restes 
humanes de la seqüència del jaciment, 
a més de 10 metres de profunditat 
respecte al punt en que es van iniciar 
les excavacions el 1983.  Són els ossos 
parcials d’un crani, d’un fragment de 
parietal, unit a un altre fragment de 
temporal, la restauració del qual està 
en procés. S’han recuperat durant 
l’excavació del nivell R, on es docu-
menten campaments de 60.000 anys 
d’antiguitat.

Després de més de 40 anys de recerca 
continuada al jaciment de l’Abric 
Romaní per part de l’equip liderat 
per Eudald Carbonell, mai abans no 
s’havien trobat restes humanes nean-
dertals. Sens dubte, aquestes restes 
neandertals posaran l’Abric Romaní al 
podi dels jaciments més importants 
del món per conèixer el comporta-
ment social i cultural d’aquests parents 
humans, els neandertals.

Les llars són un altre dels elements 
de gran importància del jaciment de 
l’Abric Romaní. Una sedimentació 
ràpida que permet la conservació 
d’aquestes estructures ha donat lloc 
a diferents estudis que indiquen 
l’existència de llars al voltant de les 
quals es centrava l’activitat domès-
tica i llars a les zones de descans. 
Actualment, l’Abric Romaní és un 
dels jaciments en que s’han registrat 
un nombre més gran d’evidències 
de la domesticació o control del foc 
del món en contextos neandertals. 

Les darreres intervencions als jaci-
ments de la Cinglera s’emmarquen 
en el projecte quadriennal “Terri-
toris Prehistòrics de la Conca del 
Riu Anoia 2022-2025”, aprovat 
pel Departament de Cultura de 
la Generalitat de Catalunya i fi-
nançat pel mateix Departament 
de Cultura i l’Ajuntament de 
Capellades amb la col·laboració 
d’ORROEL SL. L’Abric Romaní es 
pot visitar; trobareu la informació 
a www.neancapellades.cat.

Safata de fusta de l’Abric Romaní 
-56 cm x 21cm-  45.000 anys 
d’antiguitat. Foto NEAN-PCC

Restes parcials del crani de neandertal de 60.000 
anys recuperats al jaciment de l’Abric Romaní. 
Foto: IPHES-CERCA

El paper de l’aigua ha estat 
determinant al llarg de l’evolució 
geohistòrica del territori ja que 

durant milers d’anys va anar 
transformant el paisatge i for-

mant els abrics i coves de la Cin-
glera del Capelló que varen ser 
ocupats pels grups neandertals. 

Així mateix, l’aigua segur que 
va jugar també un paper fona-

mental en la vida domèstica i en 
les estratègies de supervivència 

d’aquests homínids.  
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Els usuaris estan 
molt conscienciats 
en l’estalvi de 
l’aigua i esperem 
que la població 
també 
respongui.

Si en a l’anterior revista us explicàvem 
que l’aqüífer Carme- Capellades esta-
va en alerta de sequera, en l’actualitat, 
en aquesta situació d’alerta, es troben 
més de 500 municipis de Catalunya. 
La manca de pluges des de juny de 
2021 fins a l’actualitat ha provocat una 
disminució de les reserves embas-
sades tant al riu Ter com al Llobregat 
afectant a un territori molt més gran. 
D’acord amb el Pla Especial de 
Sequera aprovat per la Generalitat de 
Catalunya i que regula la gestió de 
l’aigua en situació d’escassetat hídrica, 
l’explotació de l’aqüífer ara passa a es-
tar condicionada no només per l’estat 
d’aquest aqüífer sinó també pel l’estat 
del sistema Ter – Llobregat. 

D’acord amb l’estat de l’aqüífer Car-
me- Capellades i d’acord l’estat dels 
embassaments del Ter i del Llobregat, 
el Pla de sequera ens indica que els 
municipis de l’Anoia que estan con-
nectats al sistema Ter-Llobregat po-
den explotar de l’aqüífer per a abas-
tament fins a 2.8 hm3/any. Aquest Pla 
de sequera també estableix que el 
sector industrial ha de reduir el seu 
consum en un 5%.
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Com descriuria, breument, el 
municipi de La Torre de Claramunt?

L’any 1070 els senyors del castell de 
Claramunt varen construir una torre de 
guaita en una contrada propera al cas-
tell, amb la finalitat de vigilància de la 
vall. Amb el temps, es va formar el po-
ble de la Torre de Claramunt al voltant 
d’aquella torre. La saga dels Claramunt, 
procedents de França (originàriament 
Clairmont) van ser-ne propietaris fins 
que l’any 1318 va passar a la casa dels 
Cardona, no obstant els Claramunt 
continuaren residint-hi i l’any1556 en 
recuperaren la jurisdicció.
Carles III atorgà el títol de comptat de 
Claramunt fins que Felip V va confiscar 
tots els seus béns i els va desterrar. No 
seria fins el 1721 que els Claramunt 
van poder recuperar definitivament la 
senyoria que, a l’any 1773, passà als 
Marquesos de Gironella.

Entrevista a JAUME RIBA, alcalde de la Torre de 
Claramunt: “l’aigua va fer possible l’inici  d’una  
indústria pròspera ”

altre banda un holandès que amb la 
seva família s’instal·la a la Torre Nova 
una casa senyorial construïda a finals 
del segle XIX i ara rehabilitada com a 
establiment turístic amb apartaments 
familiars. 
Ells, hem de reconèixer,  són els primers 
que s’arrisquen en aquesta opció mera-
vellats pel nostre paisatge de transició 
entre vinyes, boscos i camps de conreu 
que donen un to característic d’un pai-
satge amb unes vistes i una lluminositat 
que meravella la gent que ens visita.
 
Quines són les debilitats del poble? 
I les seves fortaleses?

Som un municipi dispers amb 9 nuclis 
de població separats entre si i amb 
unes realitats i peculiaritats molt dife-
rents. 
Mentre trobem el nucli de la Torre com 
a principal amb un entorn històric entre-
lligat amb la zona de creixement al cos-
tat, i els creixements del Xaró i Camaró 
molt propers, així com el Pla de la Torre, 
Torre Baixa i Ca l’Anton, ja més vinculats 
per proximitat a Capellades.  
I per altre banda tenim ja més allunyats 
els nuclis històrics de Vilanova d’Espoia 
i La Serra amb una població molt lliga-
da al territori i amb una forta tradició 
per la cultura popular i el manteniment 
del patrimoni natural i patrimonial i 
les costums lligades als oficis antics i 
tradicionals . 
Així com Pinedes de l’Armengol un 
barri de nova creació al voltant dels 
anys 60 on la població ha sofert un fort 
augment en els darrers anys. 
Aquest fet fa que la relació entre nuclis i 
barris a vegades no es prou consolida-
da i costa fer pinya i fer poble malgrat 
els esforços que hi esmercem. 
Per altre banda la fortalesa destacable 
és la bellesa del paisatge, els camins, 
senders, corriols i la diversitat de la 
flora i la fauna que hi podem trobar 
que fa que un passeig per qualsevol 
racó del municipi hi trobem coses molt 
interesants.  

El 1708 el Rei-arxiduc Carles III ano-
menà Compte de Claramunt a Josep 
Ribera i Claramunt, més tard Felip V el 
desterrà a Burgos (Castella) fins el 1721.
L’any 1725 se li van retornar els béns, 
reconeixent-li la Baronia, però no pas el 
títol de Compte que posseïa des de feia 
17 anys.
El Marquès de Villa-Palma fou el 
continuador del domini del castell de 
La Torre de Claramunt i el Marquès 
de Gironella es va construir un nou 
gran casal, que és conegut per la Torre 
Nova i que el 1930 va ésser venut a 
particulars

Quins són els seus atractius turístics?

Des de la darrera dècada l’interès per la 
opció d’establiments turístics és desco-
berta per dos emprenedors estrangers, 
en concret un d’alemany a la finca de 
Cal Gramunt amb una masia catalana 
típica del nostre territori recuperada 
gràcies a una important inversió i per 

Necessitem molt 
més de suport 
tècnic i econòmic 
de l’administració 
per tal de fer front a 
la renovació de les 
xarxes de distribució 
de l’aigua
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Estem estratègicament ben situats i això 
fa que siguem un municipi amb creixe-
ment i on moltes famílies decideixen 
establir-se per viure i que els seus fills 
creixin al nostre poble. 
 
Quines peculiaritats el diferencien 
d’altres municipis similars de la 
Comarca?
 
No som un municipi de pas i les dis-
tàncies precisament entre els nuclis fan 
que s’hi hagi d’anar expressament. Això 
inevitablement fa que sigui un municipi 
on s’hi respira tranquil·litat i la gent 
que hi ve, en gaudeix d’aquesta pau i 
tranquil·litat. 
Malgrat això no defugim de la cele-
bració de festes i trobades tradicionals 
que busquen mantenir les tradicions 
culturals i festives del municipi i alhora 
volem donar a conèixer fora del nostre 
terme . 
La promoció turística del municipi és 
un dels reptes de futur, tenim un castell 
i dues esglésies, un conjunt de sitges 
ibèriques i una mina de carbó torba on 
s’hi varen trobar restes molt antigues, 
tenim un patrimoni de marges de 
pedra seca i de barraques de pedra 
impressionant que donen forma al pai-
satge a cavall de la Catalunya central i el 
Penedès i la nostra riquesa sota els peus 
és l’aqüífer Carme-Capellades . 
Per tant molt per veure i molt per 
explicar.

Quin paper juga “l’aigua”  en el 
vostre municipi?

El fet que estiguem situats al bell mig 
de l’aqüífer ens fa sentir orgullosos 
d’aquesta sort i a la vegada sentim la 
responsabilitat de que aquesta riquesa 
l’hem de preservar entre tots.  
Sortosament en aquets moments de 
situació complexa d’alerta per sequera, 
no patim restriccions i ajudem a d’altres 
municipis que pateixen escassetat 
d’aigua.   
Es responsabilitat de tots gestionar bé 
l’aigua que tenim i fer-ne un ús adequat 
i responsable, i des de l’Ajuntament de 
la Torre de Claramunt ara més que mai 
estem fent campanyes de sensibilització 
pel veïnat .
El passat ens deixa com a testimoni els 
antics molins paperers del municipi, 
la majoria d’ells a l’actualitat en desús, 
però cal recordar que varen ser símbol 

d’un territori emprenedor on l’aigua 
va fer possible l’inici  d’una  indústria 
pròspera  del paper que va generar 
molta feina i molta riquesa i noves 
oportunitats. 
Encara avui però, algunes d’aquelles 
primeres indústries es mantenen i han 
generat un nombre important de llocs 
de treball lligades a un procés evolutiu 
molt intens que fa que ara siguin 
indústries modernes i tecnològicament 
punteres.

Quines haurien de ser les actuacions 
prioritàries de la JCUACC al seu 
terme municipal?

Malauradament els sorgiments naturals 
s’han anat perdent amb el pas dels anys 
i també s’han perdut antigues hortes de 
regadiu penjades a les valls d’Espoia i 
del Riu d’Agost aquí la Torre. Eren hor-
tes en terrasses de marges de pedra de 
no massa dimensió i que eren regades 
per sorgiments naturals i recs antics 
dels quals ja se n’han perdut els drets 
històrics de l’aigua. 
Tot això ja forma part de la història i 
possiblement no ho tornarem a veure, 
però si crec que la JUACC podria tenir 
un paper fonamental en la preservació 
de la memòria històrica de qüestions 
com aquestes i en la preservació 
d’elements arquitectònics com ponts i 
aqüeductes que haurien de ser rehabi-
litats perquè no quedin en l’oblit l’esforç 
de tota aquella gent que fa segles els 
va construir i els va utilitzar per generar 

una economia de subsistència lligada a 
viure de la terra i dels seus fruits

Com valora la iniciativa de la 
JCUACC de crear la Revista, i donar 
veu als municipis de l’àmbit?

Ho trobo una iniciativa molt interessant 
on de ben segur els lectors de la revista 
coneixeran detalls d’aquests municipis 
que formem aquest àmbit, i que 
d’una altre forma seria difícil de poder 
conèixer. 

Quina pregunta no li hem fet que li 
hagués agradat? Contesti-la.  

Crec que en un moment com el que 
ens toca viure ara amb unes condicions 
de sequera molt dura i que no té massa 
precedents, la pregunta  que s’hauria 
de fer des dels municipis per optimitzar 
l’ús de l’aigua a la població en general 
i millorar el rendiment de les xarxes de 
distribució de l’aigua donaria molt de 
què parlar.  
Els municipis ens hem de posar les piles 
en aquesta qüestió que potser hem 
tingut una mica oblidada i en la que 
necessitem molt més de suport tècnic i 
econòmic de l’administració per tal de 
fer front a unes despeses molt grans, 
que haurem d’afrontar en un curt i mitjà 
plaç, per la renovació d’aquestes xarxes 
en baixa i la millora significativa dels 
rendiments d’aquestes, generant així un 
estalvi d’aigua molt més important .



CAMPANYA PER CONSCIENCIAR A FER 
UN ÚS RACIONAL DE L’AIGUA
15 de Desembre 2022

A quin lloc de l’àmbit 
de l’Aqüífer corespon 
aquesta imatge?

Concurs
Descobreix 
el territori 
de l’Aqüífer

El primer que enviï la loclització correcte 
a: info@jcuacc.cat serà el guanyador del 
concurs i rebrà una samarreta com a premi.

PRINCIPALS 
RESTRICCIONS PER 
L’ESTAT D’ALERTA 
DE LA UNITAT TER-
LLOBREGAT
Novembre 2022

El nostre àmbit es troba immers en un 
doble estat d’alerta dels seus recursos 
hídrics, tant subterranis com en alta. Des 
de la Junta Central d’Usuaris de l’Aqüífer 
Carme-Capellades posem en marxa 
aquesta campanya amb missatges clars i 
dirigits a conscienciar a fer un ús racional 
de l’aigua.

Cal reiterar que tots els habitants i 
usuaris compleixin amb les limitacions i 
restriccions previstes en el Pla Especial 
de Sequera, i en qualsevol dels supòsits 
facin un ús el més restrictiu possible i 
l’estrictament necessaris d’aquest recurs.

Animem ajuntaments i entitats a fer-ne 
difusió o a utilitzar-la com a pròpia, 
posant-se amb contacte amb el nostre 
correu info@jcuacc.cat, o amb Secretaria 
de l’entitat mcorredor@icab.cat.


